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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

زمین خواری نمایندگان مجلس ششم
وطن امروز

وطن امروز درباره فســاد زمین خواری نمایندگان مجلس موسوم 
به اصلاحات نوشــت: کوه خواری، دریاخواری و البته زمین خواری از 
جمله پرونده هایی هســتند که ایــن روزها یکی پس از دیگری برای 
رسیدگی به دستگاه قضا ارجاع داده می شوند. از پرونده های قدیمی 
زمین خواری که به تازگی رســانه ای شده و در نوبت بررسی دستگاه 
قضایی قرار گرفته، ماجرای 260هکتار زمین زراعی است که در گردنه 
حیران با اســتفاده از رانت و نفوذ برخی نمایندگان مجلس ششم به 

ویلا تبدیل شده است....
صفر نعیمی، نماینده مردم آستارا در مجلس شورای اسلامی بیان 
داشــت: در سال 82 نمایندگان وقت زمین های روستای های حیران 
علیا، سفلی و وسطی را محصور و قطعه بندی را آغاز کردند. نعیمی با 
اشاره به نحوه تصاحب زمین های کشاورزی یادآور شد: طی سال های 
یاد شــده برخی نمایندگان با کمک مدیران محلی و استانی و به نام 
اجرای طرح هادی روستایی زمین های کشاورزی را قطعه بندی کرده 
و به بستگان نسبی خود که شباهتی از نظر نام فامیل نداشتند واگذار 

کردند...
واگذاری این ویلاها هم به جریان افتاده است. نعیمی در این باره 
عنوان کرد: همزمان با برملا شــدن پشت پرده این ماجرا بسیاری از 
افراد که طی برنامه ریزی های نمایندگان در ســال 82 در این منطقه 

صاحب ویلا شدند برای فروش آن اقدام کرده اند.
وی با اشــاره با پیگیــری قضایی این پرونده افزود: درخواســت 
نمایندگان و مردم منطقه حیران از دستگاه قضا این است که با جدیت 
و بدون در نظر گرفتن عناوین و پست صاحبان ویلاها برای رسیدگی به 
این پرونده وارد عمل شود ضمن اینکه با بررسی دقیق سند ها نفرات 
اول و مالکان اولیه این ملک ها را شناســایی کند تا سودجویان گمان 

نکنند با فروش ویلا ها از زمین خواری تبرئه شده اند.
ردپای لابی های مسکن و واردات در تصمیمات دولت

آرمان
روزنامه آرمان نوشت: آنچه که تاکنون اتفاق افتاده، این است که 
ما تغییري در سیاست هاي داخلي در حوزه اقتصاد نمي بینیم. به نظر 
مي رســد که دولتمردان واقعا قادر به تغییر سیاست ها نیستند. حالا 
یا محدودیت هایي دارند، یا فشــارهاي گروه هاي ذي نفعي هست که 
تمام  خط مشــي ها و سیاست ها را تعدیل مي کند و دولتمردان تنها 
تماشــا مي کنند. به نظر مي رســد لابي هاي پولي و مالي و مسکن و 
واسطه گري هایي که در تجارت و واردات هستند به قدري قوي هستند 

که بر تصمیمات دولتمردان تاثیر مي گذارند.
شاید بتوان این مسئله را اینطور معنا کرد که سیاست هاي اقتصادي 
به گروگان گرفته مي شود. دولت باید بیاید و نشان بدهد که مستقل 
از گروه هــاي فرصت طلب و ذي نفع چقدر قــوي عمل مي کند و آن 
تصمیماتي را مي گیرد که صلاح مي داند و براي جامعه مهم است. اگر 
دولت چنین تغییري را در سیاست هاي اقتصادي خود صورت ندهد، 
در این دو سال باقي مانده تغییرات مهمي ایجاد نمي شود و بنابراین 
فشارهایي که تاکنون به بخش هاي تولیدي وارد شده است و بي توجهي 
به این بخش ها ادامه پیدا مي کند و در نتیجه آنان هم عاقل هستند و 
منابع و سرمایه هاي خود را هدر نمي دهند و سعي مي کنند وقتي که 
بازدهي فعالیت هاي تجاري، خدماتي و مســکن بالا  باشد این منابع 
را از بخش هاي تولیدي بگیرند و واســطه گري هاي مالي را به سمت 

بخش هاي خدماتي و تجاري سوق دهند.
بنابراین انگیزه براي فعالیت هاي تولیدي وجود ندارد و به همین 
دلیل اســت که بحث پروانه هاي تاسیس یا بهره برداري کاهش پیدا 
کرده اســت. این خبر خوشــي براي جامعه ایران  و دولت نیست که 

ادعا مي کند براي توسعه کشور دارد فکر مي کند...
آمارهاي ما اعتبارات لازم را ندارند و دولتمردان خود آمار مي سازند 
و زمانــي که نتوانند از آن فرار کنند، دیگر راهي جز بیان آن ندارند. 
دولتمردان درباره اینکه آمارها در سالي افزایش پیدا کرده و در سال 
دیگر کاهش پیدا کرده است، باید جوابگو باشند و آن را توجیه کنند، 
اما وقتي روند بلند مدت را مي بینیم، تغییري در سیاست ها داده نشده و 
روند اضمحلال سرمایه گذاري و تولید در صنعت و کشاورزي ادامه دارد. 

سر نخ گرانی ها در تناقض گویی دولتمردان
جهان صنعت

این روزنامه نوشــته اســت: موج جدید افزایش قیمت کالاهای 
اساســی در بازار ذهن بسیاری از مردم را درگیر کرده است، در واقع 
هنوز مشخص نشده که افزایش قیمت ها از کجا سرچشمه می گیرد.

در همین راستا می توان گفت که تا وقتی اظهارنظرهای دولتی مثل 
گفته های وزیر صنعت و آمار بانک مرکزی در رابطه با روند افزایش یا 
ثبات قیمت ها متناقض باشد، راه برای سودجویان بازار باز می شود که 
به صورت آشــکار یا پنهان افزایش قیمت را در محصولاتشان اعمال 
می کنند و این دقیقا مسئله ای است که این روزها شاهد آن هستیم به 
این صورت که وزیر تجارت نخست از افزایش قیمت کالاهای اساسی 
صحبت می کند و سازمان حمایت این افزایش قیمت را نقض می کند 
این در حالی است که با توجه به آمارهای بانک مرکزی می توانیم روند 

گرانی را در کالا ها ببینیم.
40 روز گذشت!

همشهری
همشــهری طی گزارشــی درباره پنهان کاری دولــت در اعلام 
حذف شدگان از دریافت یارانه نقدی نوشت: مرحله جدید یارانه نقدی 
در حالی به  حساب سرپرستان خانوار واریز می شود که قرار است در این 
مرحله تعداد حذف شدگان از لیست یارانه بگیران به 2 میلیون نفر برسد.
آنطور که از اظهارات قائم مقام وزارت تعاون،  کار و رفاه اجتماعي 
بر مي آید تاکنون یارانه یک میلیون نفر از اقشار ثروتمند حذف شده 
اســت و طبق اعلام مسئولان ارشــد این وزارتخانه تا پایان مردادماه 
حذف شدگان از لیست یارانه به 2میلیون نفر مي رسد. با وجود جدي تر 
شــدن برنامه حذف یارانه ثروتمندان هنوز شــاخص ها و معیارهاي 

شناسایي اقشار پردرآمد به طور رسمي و دقیق اعلام نشده است.
علي ربیعي وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعي دهم تیرماه یعني 40روز 
قبل وعده داد که در یک برنامه تلویزیوني حاضر مي شود و شاخص هاي 
حذف یارانه نقدي را اعلام مي کند. اگر 5 روز را هم فرصت وزیر براي 
حضور در تلویزیون بدانیم، دســت کم 40 روز گذشــته و هنوز هم از 
وعده وزیر رفاه خبري نیســت. در این زمینه تنها به برخي اظهارات 

پراکنده از سوي مقامات این وزارتخانه اکتفا شده است.
یارانه بگیران در ماه هاي اخیر بــا اخبار زیادي حول حذف یارانه 
برخي از اقشار مواجه شده اند اما شاخص شناسایي این افراد هیچگاه 
به طور شفاف اعلام نشــده است تا ابهامات در این زمینه باقي مانده 
باشــد. حذف یارانه نقدي از ابتداي امسال آغاز شده اما دولت در این 

زمینه سیاست حذف بدون سر و صدا را در پیش گرفته است. 
هر  ماه یارانه تعدادي از اقشار یارانه بگیر حذف مي شود. آنطور که 
اظهارات مسئولان وزارت رفاه نشان مي دهد بیشترین حذف در این ماه 
رقم خواهد خورد چراکه تاکنون طي 4 ماه ابتدایي امســال یارانه یک 
میلیون نفر حذف شــده و در این ماه قرار است حذف شدگان از لیست 

یارانه به 2 میلیون نفر برسد.

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت بازارنوع سکه
893000سکه تمام طرح جدید
893000سکه تمام طرح قدیم

473000نیم سکه
263000ربع سکه

169000گرمی
91354هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3360دلار
3727یورو
5222پوند

912درهم

عملیات حج  سرپرســت 
با  کشور  فرودگاه های  شرکت 
اشــاره به آغاز پروازهای حج 
تمتع از اول شهریور ماه گفت: 
زائران  پــرواز  قالب 223  در 
اعزام  عربستان  به  خدا  خانه 
مدینه  پرواز   121 می شــوند 
قبل و 102 پــرواز مدینه بعد 

خواهد بود.
منوچهر سپاسی در گفت وگو 
با فارس، دربــاره عملیات پروازی 
اعزام زائران حج تمتع اظهار داشت: 
عملیات رفت حجاج از تاریخ اول 
شهریور ماه 94 آغاز می شود و تا 

26 شهریور ماه 94 ادامه دارد.

وی ادامه داد: امسال تعداد 64 
هزار و 100 زائــر از 19 فرودگاه 
کشور توسط سه شرکت هواپیمایی 
ماهــان، ایران ایر و ســعودی به 
فرودگاه های مدینه و جده منتقل 

می شود.
سپاســی اضافه کرد: شرکت 
هواپیمایی ایران ایر با جابه جایی 25 
درصد زائران، ماهان با جابه جایی 
25 درصد حجاج و ایرلاین سعودی 
با جابه جایــی 50 درصد زائران، 
وظیفه اعزام حجاج را به خانه خدا 

برعهده دارند.
سرپرست عملیات حج شرکت 
فرودگاه  های کشــور با بیان اینکه 

پروازهای رفــت 27 روز به طول 
تعداد  داشــت:  اظهار  می انجامد، 
کل پروازها در عملیات رفت شامل 

223 پرواز اســت که 121 پرواز 
مدینه قبــل و 102 پرواز مدینه 

بعد خواهد بود.

وی بیان کرد: امســال تعداد 
زائران اعزامی از فرودگاه بین  المللی 
امام خمینی)ره(  19 هزار و 900 
نفر اســت که با 73 پــرواز اعزام 
می شوند، حجاجی که از فرودگاه 
امام عازم می شــوند از استان های 
تهران، سمنان، قزوین، قم، لرستان، 
البرز، مرکزی و شهرستان کاشان 

هستند.
سپاســی ادامه داد: پروازهای 
برگشــت حجاج نیز از 6 مهر ماه 
94 آغاز می شود و تا 25 مهر ماه 
94  ادامه خواهد داشت که شامل 

218 پرواز خواهد بود.
وی بیــان کــرد: جمــع کل 

پروازهای رفت و برگشــت 441 
پرواز خواهد بــود که زائران را به 
خانه خدا منتقل و از آنجا به کشور 

برمی گردانند.
سرپرست عملیات حج شرکت 
داشت:  اظهار  کشور  فرودگاه های 
تعــداد زائران خانه خدا امســال 
نســبت به سال گذشــته تفاوتی 

نداشت و یکسان بود.
سپاســی بیان کرد: امســال 
بیشــترین زائر از طریق فرودگاه 
امــام خمینی)ره( بــه حج تمتع 
اعزام می شــود و کمترین تعداد 
زائران مربوط به اســتان اردبیل با 

460 نفر است.

سرپرست عملیات حج شرکت فرودگاه ها خبر داد

آغاز پروازهای حج تمتع از اول شهریور

رئیس اتحادیه لوازم خانگی با  انتقاد از خدمات نامناسب پس 
از فروش لوازم خانگی که در صدر شکایت مردمی قرار دارد، گفت: 

فقط 25 درصد گارانتی لوازم خانگی معتبر است.
محمد طحانپور در گفت وگو با فارس، در مورد علت عدم ارائه خدمات 
مناسب پس از فروش توسط برندهای وارداتی لوازم خانگی،  اظهار داشت: 
لوازم خانگی وارداتی معمولا به دو شکل  وارد کشور می شود. یکی توسط 
شرکت های بزرگ و خوشنام که به نوعی شرکت مادر محسوب می شوند 
و هر یک در داخل کشــور نماینده ای رســمی برای ارائه خدمات دارند. 
به عنوان مثال شــرکت سام ســرویس محصولات سامسونگ را پوشش 
می دهد. گلدیران شــرکت  ال جی، سیهاوی محصولات برند بوش، نیکان 
طلایی محصولات ایندزیت و ویســتا تجارت ارائه خدمات پس از فروش 

این برندهای معتبر را برعهده دارد.

وی ادامــه داد: در هر مقطعی اگر مشــتری پس از خرید محصول با 
مشکلی رو به رو شود، این نمایندگی ها با کارتی مشخص خدمات را حتی 
به شکل قطعات، ارائه می  کنند و کم تر مشکلی در این زمینه دیده می شود.

به گفته طحانپور مشــکل از آنجا شروع می شود که برخی افراد چه 
به صورت واردات رســمی موازی و چه به صورت قاچاق اقدام به واردات 
برندهــای مختلف لوازم خانگی می کنند، بــدون آنکه این لوازم گارانتی 

داشته باشد.
وی ادامه داد: این افراد اقدام به چاپ کارت های گارانتی تقلبی بدون 
هیچ پشــتوانه ای می کنند که از نظر اتحادیه لوازم خانگی نیز مورد تایید 
نیست و سپس با هماهنگی با یکی از تعمیرگاه های متفرقه ارائه خدمات 
مشــتریان را به نام گارانتی برعهده می گیرند، غافل از اینکه مشــتری با 
کوچک ترین مشــکلی مواجه شــود، خبری از ارائه خدمات بدون هزینه 

نیست و گاهی فرد برای تامین قطعه مورد نیاز با مشکل مواجه می شود.
وی در پاسخ به اینکه اتحادیه چه برخورد یا راهکاری برای پیشگیری 
از مشکلات در پیش گرفته است، گفت: به دلیل تنوع کالا و تنوع ورودی 
به بازار به طور صددرصد نمی توان با این مسئله برخورد کرد، اما می توان 
به خریدار آگاهی داد که ترجیحا به فروشــگاه های معتبر برای تهیه کالا 
مراجعه کند و از فروشنده بخواهد که در فاکتور نوع گارانتی و نام شرکت 
ســازنده را درج کند؛ چرا که برخی برندها از جمله بوش در کشورهایی 
مانند لهســتان، چین، اسپانیا، ترکیه و آلمان تولید می شود و در نتیجه 
پوشش گارانتی نیز ممکن است، بسته به کشور تولیدکننده متفاوت باشد.
رئیس اتحادیه لوازم خانگی این را هم گفت که بیشترین سطح شکایت 
به این اتحادیه مربوط به نحوه ارائه خدمات پس از فروش )گارانتی( است 

و تنها 25 درصد گارانتی شرکت ها پاسخگو و مورد تایید ماست.

نایب رئیس هیئت مدیره 
انجمــن صنایــع لبنی در 
وزیر  اظهــارات  به  واکنش 
جهــاد کشــاورزی با بیان 
این کــه صنایــع در مورد 
اجرای مصوبه خرید شــیر 
خام لجبازی نمی کنند، گفت: 
صنایع بدشان نمی آید قیمت 
افزایش  را  محصولاتشــان 
دهند، اما بازار کشش ندارد.

محمد فربــد در گفت وگو با 
فارس و در واکنش به اظهارنظر 
وزیر جهاد کشــاورزی مبنی بر 
اینکــه صنایع در اجرای مصوبه 

خرید شیرخام به قیمت 1440 
لجبازی می کنند، گفت:  تومان 
ایشــان به صنعت لبنیات آشنا 
نیســتند و در این مورد اشتباه 

می کنند.
وی بــا بیان اینکــه ما قادر 
بــه تغییر برداشــت آقای وزیر 
از صنایع لبنی نیســتیم، افزود: 
صنایــع بدشــان نمی آیــد که 
محصولاتشان را گران بفروشند، 
اما بازار کشــش افزایش قیمت 

ندارد.
نایب رئیــس هیئت مدیره 
انجمن صنایع لبنی تصریح کرد: 

تبدیل بخشی از شیرخام مازاد 
دریافتی به شیرخشــک توسط 
صنایع کوچک از همکاری صنایع 
با تولیدکنندگان را دارد و کجای 
این کار به معنای لجبازی است؟
فربد افزود: بــه دلیل اینکه 
امکان فروش محصولات لبنی در 
بازار به اندازه شیر تحویلی وجود 
از  ندارد، صنایع همواره بخشی 
شیر مازاد دامداران را خریداری 
و به شیرخشک تبدیل می کنند 
و اگر چه این کار به نفع صنایع 
نیست، ولی در راستای همکاری 
با تولیدکنندگان اقدام به چنین 

کاری می کنیم.
نایب رئیــس هیئت مدیره 
انجمــن صنایع لبنــی با تاکید 
بــر اینکــه دولت بــرای حل 
مشــکل دامداران بایــد به آنها 
یارانه پرداخت کند، گفت:  آمار 
دقیقی از میزان تبدیل شیرخام 
به شیرخشــک نــدارم، اما این 
شیرخشک ها در آینده ای نامعلوم 
به مصرف صنایع مختلف خواهد 
رسید و انباشت آن به نفع صنایع 

لبنی نیست.
وی افزود: قیمت تمام شده 
شیر خشک 10 هزار تومان است، 

ولی شرکت ها قادر به فروش به 
این قیمت نیستند.

وی با اشــاره بــه رکود بازار 
محصولات صنایع لبنی تصریح 
اگر وزیر کشــاورزی یک  کرد: 
هفته در صنایع لبنی حضور یابد، 
متوجه می شود که این صنعت با 

مشکلات عدیده ای روبروست.
وی با تاکید بر اینکه صنایع 
لبنــی از دولت می خواهد که با 
پرداخت یارانه تا پایان امســال 
از دامــداران حمایت کند گفت: 
امیدواریم در ســال آینده رکود 
حاکم بر صنایع لبنی رفع شود.

نایب رئیــس هیئت مدیره 
انجمن صنایع لبنی تصریح کرد:  
در حال حاضر شیر خام از دامدار 
به طور متوسط به قیمت 1250 

تومان خریداری می شود.
بنابراین گزارش: روز یکشنبه 
وزیــر جهاد کشــاورزی با ابراز 
ناراحتی از عدم اجرای مصوبه تیر 
ماه سال گذشته مبنی بر خرید 
شیرخام به قیمت 1440 تومان 
توسط صنایع لبنی گفت: من از 
این موضوع بســیار رنج می برم، 
چرا که صنایــع در اجرای این 

مصوبه لجبازی می کنند.

یک کارشناس کشاورزی از 
روشی جدید برای تکثیر انبوه 
گل محمدی در کشور بدون نیاز 

به آب فراوان خبر داد.
ایرج رســتگار در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی کیهان گفت:  الان 
در کشور ما بیشترین حجم تکثیر 
گل محمدی به شیوه پاجوش است، 
در حالی که این شیوه نه تنها باعث 
آلودگی خاک می شود بلکه امکان 
دستیابی به گلستان های یکنواخت 
و با خصوصیات ژنوتیپی و فنوتیپی 
یکســان را غیرممکن می سازد. از 
دیگر معایب بسیار نامطلوب تکثیر 
به شــیوه پاجوش مصرف بســیار 

زیاد آب به شیوه غرقابی در هنگام 
کاشت اولیه اســت. این در حالی 
اســت که برای اولین بار در ایران 
تکثیر انبوه گل محمدی با شــیوه 
کشت بافت در مرکز بیوتکنولوژی 

رستگار محقق گردیده است.
وی افزود: در این شیوه که در 
آزمایشــگاه های تخصصی کشت 
بافــت صــورت می گیــرد اولین 
ارمغان آن تولید گیاه سالم سازی 
شده و عاری از باکتری و ویروس 
است. نهال های گل محمدی تولید 
گردیده توســط این مرکز به هیچ 
عنــوان نیاز به سیســتم غرقابی 
نداشــته و با حجم بسیار کم آب 

امکان رشد خواهد داشت.
رستگار در این خصوص افزود: 
اســتان های  نهال هــای فوق در 

مختلف کشور از آذربایجان غربی 
و شرقی تا تهران و خراسان رضوی 
و از خراسان جنوبی تا چهارمحال 

و بختیاری و استان مرکزی کاشت 
گردیــده و نمایانگر کارنامه موفق 
ایرانی  محققــان  و  پژوهش گران 

است.
وی بــا بیان ایــن مطلب که 
گل محمدی کشت بافتی صددرصد 
افــزود: جهانیان به  گیرایی دارد 
گل محمــدی ســلطان گلها و به 
اسانس تام حاصل از آن طلای مایع 
می گوینــد. اما متاســفانه تولید 
اسانس تام در ایران بسیار اندک و 
ناچیز است این در حالی است که 
کانکریت رز و ابســلوت رز نیز در 
کشــور تولید نمی شود مهم آنکه 
سرمایه گذاری  با  فوق  محصولات 

معمولی قابل بهره برداری اســت 
و حضــور کمرنگ ایران اســباب 
کشــورهایی همچون  موفقیــت 
افغانســتان، ترکیه و بلغارستان را 

فراهم ساخته است.
وی ادامه داد: بــه طور مثال 
در حالی که در ایران از هر هکتار 
زمین کشاورزی 2 تن گل محمدی 
برداشت می شــود ولی در ترکیه 
این رقم بــه 10 تن در هر هکتار 

می رسد.
 به گفته رستگار قرار است فردا 
)چهارشــنبه( همایشی با موضوع 
سرمایه گذاری گل محمدی با کشت 

بافتی در برج میلاد برگزار  شود.

یک کارشناس در گفت وگو با کیهان مطرح کرد

روش جدید برای تکثیر انبوه گل محمدی بدون نیاز به آب فراوان

دبیر انجمن علمی اقتصاد شــهری ایران گفت: با استفاده از 
ظرفیت توریسم هوشــمند می توان گردشگران بین المللی را به 

تهران آورد.
سیدمحســن طباطبایــی در گفت وگو با کیهان به موضوع توســعه 
گردشگری با استفاده از ظرفیت های فناوری اطلاعات اشاره و اظهار کرد: 
گردشگری مجازی مفهومی است که بر توسعه زیرساخت های ارتباطی و 

اطلاعاتی برای جذب گردشگران تاکید دارد.
دبیر انجمن علمی اقتصاد شــهری ایران در این خصوص توضیح داد: 
اکنون توریسم هوشمند در وانینگ چین، سونگدو و سئول کره جنوبی، 
بنگلور هندوستان و آیندهوون هلند به طور چشمگیری توسعه یافته است 
و در ایــران نیز می توان از این تجارب جهانی برای جذب هرچه بیشــتر 

گردشگران بین المللی استفاده نمود.
طباطبایی با اشاره به اینکه امروز سئول به عنوان یکی از مقاصد اصلی 
گردشگری دنیا به حساب می آید، افزود: اکنون 78 درصد مردم این شهر از 
دستگاه ها و خدمات هوشمند استفاده می کنند و تمامی پارک ها و اماکن 
عمومی این شــهر به اینترنت رایگان دسترسی دارند که این مسئله خود 

بر جاذبه های گردشگری این شهر افزوده است.
مدیر مســئول فصلنامه علمی- پژوهشی اقتصاد و مدیریت شهری با 
اشاره به اینکه خاورمیانه هم اکنون چهار درصد کل توریسم جهانی را به 
خود جذب می کند، افزود: در چند ســاله اخیر برنامه های گسترده ای در 
تهران برای جذب گردشگران مانند تورهای گردشگری، ایجاد جاذبه های 
گردشــگری ویژه شــهر و... سامان یافته که افق روشــنی را پیش روی 

گردشگری شهری پدید آورده است.
طباطبایی با اشــاره به اینکه تا آوریــل 2015 بالغ بر 322 میلیون 
گردشگر بین المللی از نقاط مختلف جهان دیدن کرده اند گفت: توریسم 9 
درصد از تولید ناخالص جهانی، شش درصد کل صادرات دنیا و 30 درصد 

از کل صادرات بخش خدمات را به خود اختصاص داده است.
وی خاطرنشــان کرد: شهر تهران نیز این ظرفیت را دارد تا با توسعه 
بیش از پیش زیرساخت های گردشگری، سهم خود در این درآمد پایدار 

را افزایش دهد.

دبیر انجمن علمی اقتصاد شهری ایران:

امکان جذب گردشگران بین المللی به تهران 
وجود دارد

عضو هیأت علمی دانشکده 
از  انتقاد  بــا  اقتصادی  علوم 
در  اقتصاد  وزارت  عملکــرد 
بخش های مختلف طی دو سال 
اخیر، 10 دلیل برای استیضاح 

وزیر اقتصاد عنوان کرد.
وحیــد شــقاقی شــهری در 
گفتگو بانسیم اظهار داشت: حوزه 
خصوصی سازی یکی از ارکان مهم 
وزارت امور اقتصاد و دارایی است 
و یک ســازمان هم به نام سازمان 
معاون  عنوان  به  خصوصی سازی، 
وزیر اقتصاد فعالیت می کند، ولی 
کاری در ایــن زمینه در 700 روز 

اخیر انجام نشده است.
وقتی  کرد:  خاطرنشــان  وی 
سیاســتهای اصل 44 ابلاغ شــد 
متولــی آن وزارت امور اقتصادی 
و دارایــی نــام گرفــت، بنابراین 
وزارت اقتصاد گزارشــی دهد که 
در سیاســتهای اصل 44 علاوه بر 
خصوصی ســازی که بند ج است 
در ســایر بندهای الف، ب، د و ه 
چــه اقداماتی انجام داده اســت؟ 
بنابر اطلاعاتی که دارم هیچ کدام 
از اهداف هشــت گانه متصور بر 
اصل 44 که باید در راســتای این 
سیاســتهای کلی پیش می رفت، 
پیشــرفت خاصی را نداشته و به 
عقیده من وزارت اقتصاد در حسن 
اجرای سیاستهای اصل 44 نقش 

منفعلی را داشته است.
شــقاقی شــهری با انتقاد از 
عملکــرد وزارت اقتصاد در حوزه 
بانکهــا بیان کرد: مگــر مدیریت 

بانکها را چه کسی نصب می کند؟ 
درست اســت که نظارت بر بانک 
بر عهده بانک مرکزی است، البته 
وزیر اقتصاد عضو شــورای پول و 
اعتبار هم است و از این جهت هم 
باید پاسخگو باشد. نظام بانکی در 
ابتدای دوره فعالیت ایشان نیازمند 
اصلاحات ساختاری و نهادی بوده 
است، در این دو سال چه تحولی در 

نظام بانکی رخ داده است؟
این استاد دانشگاه گفت: نظام 
بانکی همان نظام بانکی دو ســال 
پیش اســت و چه بســا وضع آن 
بدتر هم شده اســت. تازه جدیداً 
بانکها دســت به بیمــه داری هم 
زده اند و بنــگاه داری آنها هم کم 
نشــده که هیچ، بیشتر هم شده و 
نظام بانکی رها شده و بدون هیچ 
برنامه منوال گذشته مسیر اشتباه 

خود را طی می کند.
بیش از 800 هزار میلیارد 

نقدینگی رها شده 
خطری بزرگ

 برای اقتصاد ایران است
شــقاقی شــهری با هشــدار 
در خصوص 800 هــزار میلیارد 
نقدینگــی در 700 روز اخیــر به 
نسیم بیان کرد: همواره 800 هزار 
میلیارد تومان نقدینگی رها شده 
است و این یک خطر بزرگ برای 
اقتصاد ایران است، در حال حاضر 
ما مؤسســات مالی و اعتباری و یا 
یک بازار غیر متشکل پولی داریم، 
مدافعین آقــای وزیر بگویند چه 
اتفاقــی در این دو ســال افتاده و 

وزارت امور اقتصادی و دارایی چه 
این  ســامان دهی  برای  برنامه ای 
مؤسســات دارد؟ در این دو سال 
وضعیت مؤسسات مالی و اعتباری 
بدتر هم شده و کسی هم پاسخگو 

نیست.
این اقتصاددان وضعیت دولت 
در مدیریت بازار ســرمایه را هم 
نامناسب دانست و عنوان کرد: در 
این دو سال چه برنامه تحولی در 
بازار ســرمایه اتفاق افتاده است؟ 
این بازار همچنان از مشکل عدم 
مشــکلات ساختاری  و  شفافیت 
رنج می برد. مشــکلات ساختاری 
و نهــادی اجازه نمی دهــد بازار 
سرمایه علامت درستی به اقتصاد 

کلان بدهد.
 در همه جای دنیا وقتی اقتصاد 
به رکــود می رود شــاخص بازار 
ســرمایه پایین می آید و هر زمان 
اقتصاد می خواهد رونق پیدا کند 
بازار سرمایه بالا می رود.  شاخص 
ولی در اقتصاد ما این رویه برعکس 
اســت زیرا مشکل ساختاری عدم 
بنگاههای فعال درون  شــفافیت 
خود را دارد و شــاهد بودیم بعد 
از مذاکــرات هســته ای هم هیچ 

اتفاقی نیفتاد.
شــقاقی شــهری با انتقاد از 
عملکــرد وزارت اقتصاد در حوزه 
بیمه عنوان کــرد: در بحث بیمه 
چه اتفاقی در این دو سال  افتاد؟ 
مگر مدیریت بیمه بر عهده وزارت 
اقتصاد نیست؟ شاهد این هستیم 
کــه وزارت اقتصاد بی برنامه عمل 

کــرده و حتی بانکهــا بیمه داری 
می کنند.

دولت دو سال است 
برنامه اقتصادی ندارد

وی بــا تأکید بــر بی برنامگی 
دولــت در اقتصاد گفت: مدیریت 
اقتصاد کلان کشور برعهده کیست؟ 
برنامه اصلاحات ساختاری و نهادی 
را باید وزیر اقتصاد تهیه کند و باقی 
وزارتخانه ها را هم به دنبال آن ملزم 
به اجرا کند، زیرا راهبر اقتصاد وزیر 
اقتصاد است. مدیریت اقتصاد کلان 
باید در اختیار وزیر اقتصاد باشد، 

نه دیگران.
 آقای دکتر نیلی مشاور است، 
ولی وزیر مســئول مستقیم این 
کار است. آیا دولت یازدهم برنامه 
اقتصــادی دارد؟ آیا برنامه اصلاح 
ســاختاری و نهــادی دارد؟ چه 
کســی باید این برنامه را طراحی 
کنــد؟ آیا جز وزیــر اقتصاد؟ اگر 
دولت برنامه اقتصادی ندارد، پس 
وزیر دو سال است، در حال انجام 

چه کاری است؟
عضو هیأت علمی دانشــکده 
علوم اقتصادی با انتقاد از عملکرد 
وزارت اقتصاد در جذب ســرمایه 
خارجــی بیــان کــرد: در حوزه 
سرمایه گذاری خارجی چه اتفاقی 
افتاده اســت؟ آیا این بخش نباید 
برنامه داشته باشد؟ آیا آقای دکتر 
خزاعی در ایــن مدت برنامه ارائه 
کرده اند؟ حتی اگر آنکتاد هم غلط 
باشد، سؤال اینجاست که آیا این 
برنامه ای دارد؟ شقاقی  ســازمان 

شهری عملکرد وزارت اقتصاد در 
حوزه مالیات راهم مناسب ندانست 
و گفت: الان در کشــوری زندگی 
می کنیم که کمتریــن مالیات را 
از تولید دریافــت می کنیم، ما تا 
نتوانســتیم،  به بالای 30 درصد 
بــا درآمدهای  را  بودجه عمومی 
مالیات تأمین کنیم. میزان مالیات 
به نسبت تولید ناخالص داخلی 6 
تا 8 درصد اســت ولی شاهد این 
هستیم که در این دو سال برنامه 
تحولی نظام مالیاتی هم اجرا نشده 
است و وضعیت نظام مالیاتی کشور 

مانند دو سال پیش است.
وی بــا انتقاد از نقش حداقلی 
وزیــر اقتصاد در دو ســال اخیر 
نباید  اقتصاد  تصریح کرد: وزیــر 
نقش حداقلی داشــته باشد، باید 
نقش حداکثری و تحولی را ایجاد 
بنابراین مخالفین استیضاح  کند، 
بگویند برنامه تحول اقتصاد ایران 
کجاست؟ در دولت قبل یک برنامه 
وجود داشــت و گفته می شد که 
ضعیف است، اما این دولت همان 

برنامه را هم ندارد.
وضعیت فضای کسب و کار 

در این دو سال بدتر 
شده است

این اقتصاددان وضعیت اقتصاد 
ایــران در فضای کســب و کار را 
ضعیف تلقی کرد و گفت: در حوزه 
بهبود فضای کسب و کار کل کار 
انجام شــده این اســت که رتبه 
اقتصــاد ایــران از 152 به حدود 
130 رسیده است، آن هم به دلیل 

بوده،  ارســالی  اطلاعات  تصحیح 
چون اصلاحات در آنجا شــفاف تر 
شده، رتبه ایران افزایش پیدا کرده 
اما چیزی که در داخل کشور مهم 
اســت گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس است که هر سه مااه یکبار 
در خصوص وضعیت کسب و کار 

در ایران گزارش می دهد.
شقاقی شهری خاطرنشان کرد: 
این مرکز مدام گزارش می دهد که 
هیچ تحولی در بهبود فضای کسب 
و کار در کشــور انجام نمی شود. 
کاهش رتبه فضای کسب و کار به 
معنای بهبود وضعیت کسب و کار 

داخل کشور نیست.
وی بــا بیان ایــن مطلب که 
وزارت اقتصــاد هیچ نقشــی در 
کاهش تورم نداشته به نسیم بیان 
کــرد: اصلی ترین نقش در کاهش 
تــورم را مذاکرات هســته ای ایفا 
کــرد و وزارت اقتصاد هیچ نقش 
مستقیمی نداشــت، زیرا کاهش 
ارزش پول ملی و انتظارات تورمی 
ناشــی از تحریم ها تورم را بالا برد 
و انتظارات ناشی از رفع تحریمها 
هم تورم را پاییــن آورد، بنابراین 
جایزه کاهــش تــورم را باید به 

ظریف بدهیم.
عضو هیأت علمی دانشــکده 
علوم اقتصادی وضعیت گمرک را 
هم در این دو سال تشریح کرد و 
گفت: در گمرک تحولی ندیدم و 
شاهد این هستیم که آمار قاچاق نه 
تنها کاهش پیدا نکرده، بلکه بیشتر 

هم شده است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به بار مالی سنگین 
پرداخت یارانه ها، شــب های پرداخت یارانه را شب مصیبت 

عظمای دولت عنوان کرد!
علی طیب نیا در مراسمی که به مناسبت بزرگداشت روز خبرنگار از 
سوی وزارت امور اقتصاد دارایی برگزار شد، اظهار داشت: دولت ماهانه 
بیش از 3 هزار میلیارد تومان یارانه می پردازد و شب هایی که قرار است 

یارانه بپردازیم، شب مصیبت عظمای دولت است.
وی گفت: در وضعیت حساسی هستیم. اقتصادی که از سال های دور 
با بیماری نفتی رو به رو بوده و در دهه اخیر با سیاســت های نادرست 
اقتصــادی، تحریم، رکود و تورم وضعیت بدتــری پیدا کرده، نیازمند 

مدیریت صحیح است.
طیب نیا افزود: سال قبل با کاهش چشمگیر درآمدهای نفتی رو به 
رو شــدیم و در دو سال گذشته تمام تلاش ما این بود که شرایط حاد 

کشور و تورم لجام گسیخته مهار و از رکود به رشد اقتصادی برسیم.
وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه برای اولین بار شورای امنیت، حقوق 
غنی سازی ایران را به رسمیت شناخته است، خاطرنشان کرد: امیدوارم 
در چند ماه آینده نتایج این  توافق روشــن شــود و در این زمینه لازم 
است اصلاحات ساختاری جدی انجام گیرد. امیدواریم با لغو تحریم های 

ظالمانه شرایط رشد اقتصاد فراهم شود.
طیب نیا تصریح کرد: برای عدم تکرار اشتباهات گذشته و استفاده 
صحیح از منابع در اقتصاد باید به درک مشــترک از مشکلات برسیم. 
پس نیازمند تصمیم و اقدام مشــترک و در نهایت نظارت مشترک بر 

اقدامات هستیم.
وزیر اقتصاد افزود: در طی این ســال ها مشکلات زیادی را تحمل 
کردیم و مردم رنج های زیادی کشــیدند، اما تیم هســته ای به توفیق 

دست یافت.
گفتنی اســت، هرچند مشکلات مالی دولت تا حدودی قابل قبول 
است اما مسئولان صرفا از کمبود منابع گلایه می کنند و هنگام افزایش 
قیمت ها مانند افزایش اخیر نرخ بنزین و قیمت کالاهای خوراکی چراغ 
خاموش از کنار موضوعات رد می شــوند. بسیاری از مردم در بیان درد 
دل های خود اظهار می کنند که حاضرند به ازای ثابت ماندن قیمت ها، 

عطای یارانه را به لقای آن ببخشند.
دولتی ها و حامیان و وابستگان رسانه ای آنها در بحبوحه مذاکرات 
هسته ای از روزهای خوش بعد از توافق سخن می گفتند و قرار بود بار 
روانی مشکلات از دوش مردم برداشته شود، اما حال پس از سررسیدن 
موعد وعده ها، از کمبودها و مشکلات و نشدن ها سخن به میان می آید.

وزیر اقتصاد:
شب پرداخت یارانه

 هنگام عزای دولت است!

عضو هیأت علمی دانشگاه علوم اقتصادی:

دولت ۲ سال است برنامه اقتصادی ندارد

رئیس اتحادیه لوازم خانگی عنوان کرد

خدمات نامناسب پس از فروش در صدر شکایت ها

در سایه ضعف وزارت  خارجه کشورمان باز هم به کامیون های 
ایرانی در ترکیه حمله شد.

در این باره مدیر کل دفتر ترانزیت و پایانه های مرزی سازمان راهداری 
از حملــه دوباره به کامیون های ایرانی در ترکیــه خبر داد و افزود: افراد 
ناشناس، یکشنبه شب به دو کامیون ایرانی و چند شب پیش نیز به یک 

کامیون ایرانی در منطقه چالدران ترکیه حمله کردند.
محمدجواد عطرچیان با بیان اینکه به رانندگان ایرانی هیچ صدمه ای 
وارد نشد، افزود: کامیون ها به آتش کشیده شدند؛ در یک ماه اخیر 9 بار 
به خودروهای ایرانی در خاک ترکیه حمله شــده است که دولت ترکیه 
باید پاســخگوی این گونه حوادث و حفاظت از جان و مال مســافران و 

خودروها باشد.
مدیرکل دفتر ترانزیت و پایانه های مرزی سازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای با بیان اینکه دولت ترکیه باید خســارت اتوبوس ها، کامیون ها و 
انهدام بار آنها را بپردازد در پاســخ به این ســؤال که چه تمهیداتی برای 
جلوگیــری از ادامه این حوادث برای خودروهای ایرانی وجود دارد گفت: 
وزارت امور خارجه این موضوع را پیگیری خواهد کرد ضمن اینکه پیگیری 

لازم از طرف سفارت ترکیه در ایران در حال انجام است.
عطرچیــان با بیان اینکه مرز بازرگان همچنان به ســمت ترکیه باز 
اســت تاکید کرد: از خودروهای باری و مسافری ایرانی که قصد سفر به 
ترکیه را دارند درخواســت می شود از سفرهای غیرضروری به این کشور 

خودداری کنند.
وی ادامــه داد: به کامیون های ایرانی که قصد ترانزیت کالا به اروپا را 
دارند اعلام شده تا در صورت امکان از مسیرهای جایگزین برای ترانزیت 
کالا به اروپا استفاده کنند؛ البته استفاده از مسیرهای جایگزین به دلیل 
طولانی بودن، هزینه انتقال بار را برای کامیون ها و شــرکت های حمل و 

بار افزایش می دهد.
گفتنی است تاکنون 9 حمله به اتوبوس ها و کامیون های ایرانی در ترکیه 
صورت گرفته و چند نفر از هموطنانمان جان خود را از دست داده اند اما 
وزارت امور خارجه و دیگر مسئولان دولت، هیچ اقدامی برای حفظ امنیت 
اتباع کشورمان در ترکیه انجام نداده اند و در سایه همین ضعف عملکرد، 

حمله علیه کامیون های ایرانی در حال افزایش است.

در سایه ضعف وزارت خارجه صورت گرفت

حمله مجدد به کامیون های ایرانی
 در ترکیه

در پاسخ به اظهارات حجتی عنوان شد

صنایع لبنی: لجبازی نمی کنیم، شرایط بازار کشش افزایش قیمت ندارد


